https://www.collectrussia.com/DispitemWindow.htm?item=38978

PDF Generated on: 05/02/2024

Document for a Capture of Berlin Medal, #A-017840, issued on 17 October 1945 to Guards Lieutenant Colonel Nikolay Chernenko.

Note an extremely early date of issue: most capture and liberation medal documents were issued much later, in 1946 and the following years. The document is hand-signed by Guards Col. Borisov, Chief of Signals, 3rd Guards Tank Army. Interestingly, the unit stamp is omitted, probably an oversight by the clerk who filled out the document. Another unusual feature is that the entries are typed rather than hand- written.

In outstanding, excellent condition. The document is perfectly crisp and clean, and shows only the mild age toning - completely free of significant wear or soiling.

Based on the documents found on the Russian archival website Pamyat-naroda.ru, Nikolay Chernenko (Николай Максимович Черненко) was born in 1906 in Leningrad (then St. Petersburg). In 1928, he joined the military, most likely by enrolling in an aviation school. In 1939-40, Chernenko took part in the Soviet-Finnish War having the rank of captain and serving with the 8th Army. During this conflict, he earned his first decoration, an Order of the Red Banner which was bestowed in May 1940. Starting from November 1941, Chernenko took part in the Patriotic War and was apparently stationed in Leningrad at least during the early part of the siege.

On 1 July 1943, just before the Battle of Kursk, Chernenko was appointed commander of the 372nd Separate Dispatch Aviation Regiment of the 3rd Guards Tank Army, a position he would hold through the end of the war. During the Battle of Kursk and the Soviet offensives of August - October 1943, he flew 18 combat missions and ensured completion of 387 flawless missions by his regiment. For his excellent command of the unit, Chernenko was awarded an Order of the Patriotic War, 2nd cl. on 20 October 1943.

Chernenko earned several other decorations by the end of the war including an Order of the Red Star and Red Banner for length of service. His last decoration was an Order of Alexander Nevsky awarded on 15 May 1945 for the Battle of Berlin. The award commendation for the latter specifically stated that Chernenko's air regiment was instrumental in coordinating actions of the 3rd Guards Tank Army. Throughout the Berlin operation, his regiment changed its base of operations 10 times and completed 105 combat missions.

After the end of the war, Chernenko remained on active duty with the Soviet occupation forces in Austria and was probably looking forward to further successful military career and promotions. However, in July 1946, he died at the age of 40 apparently due to some sort of accident (at least in theory, it may be possible eventually to find out the cause of death by finding his personnel file in the Russian military archives.) He was buried at the Soviet military cemetery in Vienna.

Research Materials: photocopy of Chernenko's award commendations for the Order of the Patriotic War, 2nd c. and Order of Alexander Nevsky.

Item# 38978

\$125.00



союз **COBETCKUX** СОПИРУИСТИЛЕСКИХ РЕСПУБЛИК



A № 017840

УДОСТОВЕРЕНИЕ

За участие в героическом

ГВ:ПОПЛОЛКОВНИК ЧЕРНЕНКО

HIKOJAII

WARCAMORAY

VKASOM RDESHAHVMA BEDXOBHOFO

COBETA CCCP om 9 MORR 1945 года награжден медалью

"ЗА ВЗЯТИЕ БЕРЛИНА"

От имени ПРЕЗИДИУМА ВЕРХОВНОГО СОВЕТА СССР МЕДАЛЬ ВРУЧЕНА

17 .. октября, 1945 года Твардейско Танковой Армии подменя по м. п. Гв. Полковник HUR Sopre

Atlantic Crossroads, In www.collectrussia.com

Atlantic Crossroads, Ir www.collectrussia.com

УДОСТОВЕРЕНИЕ

За участие в героическом штурме и взятии БЕРЛИНА

LB: HOTHOTKOBHNK AELHERKO

HYKOJAŽ

MAKCMMOB/14 указом президиума верховного СОВЕТА СССР от 9 июня 1945 года награжден медалью

"ЗА ВЗЯТИЕ БЕРЛИНА"

От имени ПРЕЗИДИУМА ВЕРХОВНОГО СОВЕТА СССР МЕДАЛЬ ВРУЧЕНА

17 "ОКТЯ БОЛ 1945 года. Нач. ВОЙСК СВЯЗИ З ГВАРДЕЙСКО. Танковой Армии подпись лица,

м. п. Гв. Полковник

Aflantic Crossroads, Inc.
 www.collectrossia.com

Все графы заполнять полностью

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

1. Фаналия, имя и отчество _ ЧЕРНЕНИ О Номоляй манечиович

2. Земне М А Й О Р 3. Должность, часть Командию 372 Осд. Авичноле

Представляется к ордену " Отечественная война П-ой степени"

4. Год рождения 1906 5. Национальность русский 6. Наргийность чл. Вип/о/

7. Участве в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и отечественной

dottee (где, когда) 1939г. фин. номпения, XI 1941г. Отач. война 8. Имеет ли равения и колтузии в отечественной войне ... Одно тяжелое

9. С какого времени в Краспой Армии 1928г. 10. Каким РВК призван

Днепропетровочим Райвоенчоматом в 1928 году

Чем ранее награжден (за какие отличия). _____орденом "Боевое Красное Знамя"

12. Постоянный домашний адрес представляемого и награждению и адрес его семьи

В Опечаственной войне участвует с Номоря 1941 года.

В Опечаственной войне участвует с Номоря 1941 года.

Тов. ЧЕРЧЕНКО с 1 чоля 1943г. томандует 374 ОАПС пот 3 ГТА, участвовал на Браномом, центральном и Воромежском фронтом, гле личаю прозвал 18 боевых вынатов по связт с войсками и развери постающых пициалом у переднего ироя.

Тов. ЧЕРНЕНТО учелиет очень много вычания подготовые лечают с состава политу, переднего имель много вычания подготовые лечают с состава политу, переднего молодым и плотам свой богатый опци.

Полу с 15.7.43г. по настоящее время протавел 387 осевых выпетов по задель политу, переднега молодым и плотам свой богатый опци.

Нот с 16.7.43г. по настоящее время протавел 387 осевых выпетов по задель померания в подного случая не боевых потерь изтеритьной часта. Люсевые потерь тур самориту.

За весь переда кола боевых операций Поли сумел сохранить интеритьную часть в соличном состоянить, с готовностью в побое время выполнить просе задение комендорения.

За уставилую работу на фронте борьбы с намещими захватиливами в Полу 37 чел. негреждены правительственный неграции и 13 чел. претставаний выпративной подкланий неграции. В подкланий неграции и 13 чел. Среди свойх подченный пользуетом заслуженным эторителем. Пертит ВЕННА-СТАПИНА и Социал-стиденой године предан.

В НВ О Д:

За успешную боевую работу на фронте борьбы с немецили захват-ками и хорошее руководство боевой работой части, постоян Преви-пьственной неграды орнеком "ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНИ П-ой СТЕПЕНИ".

Немамирати бырва; 3 Га, Танковой Армин

. Отпября 198 г.



